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Møde onsdag den 7. december 2022, kl. 13.00 – 17.00 
i Aarhus Universitets bestyrelse (BM 5-2022) 
Frandsensalen, Nordre Ringgade 1, 8000 Aarhus C 
 
 
Deltagere 
Bestyrelsens medlemmer:  
Birgitte Nauntofte (formand), Carsten Bjerg (stedfortræder), Astrid Söderbergh Widding, Ca-
roline Søeborg Ahlefeldt, Peter Balling, Anne Skorkjær Binderkrantz, Jørgen Carlsen, Jens 
Peter Christensen, Mikkel Grøne, Uffe Pilegård Larsen, Jonathan Rossen 
Desuden deltog:  
Rektor Brian Bech Nielsen samt prorektor Berit Eika  
Afbud: Jens Peter Christensen, Jørgen Carlsen og Caroline Søeborg Ahlefeldt. 
Gæster:  
Punkt 5: Vicedirektør for AU Økonomi Morten Winterberg 
Punkt 6: Vicedirektør for AU Økonomi Morten Winterberg og statsautoriseret revisor fra De-
loitte, Jakob B. Ditlevsen. 
 
Under hele mødet deltog nyvalgte studenterrepræsentanter Thea Bonnemann og 
Sofie Hillgaard Pedersen som observatører. 
 
Sekretariat: Stabschef Kristian Thorn og pressechef Sys Vestergaard (Universitetsledelsens 
Stab) 

Referat 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 
 
 
Indledning 
 
Formanden bød velkommen til mødet, som var hendes første som formand for bestyrel-
sen. Formanden gav en præsentation af sig selv sig og udtrykte, at hun så frem til opga-
verne og samarbejdet med bestyrelsen. 
 
Den 8. december afholder formanden individuelle møder med hvert enkelt medlem af be-
styrelsen. 
 
Der blev givet en introduktion af de nyvalgte studerende, Thea Bonnemann og 
Sofie Hillgaard Pedersen, der deltog på mødet som observatører. 
 
Mødet var det sidste bestyrelsesmøde for medlemmerne Jens Peter Christensen, Jørgen 
Carlsen og Caroline Søeborg Ahlefeldt. 

 
1. Godkendelse af dagsorden (åbent, beslutningspunkt), kl. 13.00 – 13.05 

 
Bestyrelsen godkendte dagsordenen. 

 
2. Godkendelse af referat (åbent, beslutningspunkt), kl. 13.05 – 13.15 

 
Formanden bad om bemærkninger til referatet. 
 
Bestyrelsen godkendte referatet uden bemærkninger. 

 
3. Siden sidst (lukket, orienteringspunkt), kl. 13.15 – 13.30  

 
Formanden indledte punktet og gav ordet til rektor. 
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Baseret på tilbagemelding fra udpegningsorganet orienterede rektor om udpegningen af 
tre nye eksterne medlemmer af bestyrelsen: Lars Rohde, formand for direktionen i Dan-
marks Nationalbank, Trine Holm Thomsen, teaterdirektør for Aarhus Teater og Jonas 
Dahl, hospitalsdirektør for Regionshospitalet Randers. 
 
Formanden kvitterede for et godt rekrutteringsarbejde i hhv. indstillingsorganet og ud-
pegningsorganet og glædede sig til samarbejdet med de nye medlemmer. 
 
Rektor orienterede om, at Rektorkollegiet i Danske Universiteter er blevet enige om en 
række reformforslag, som er tiltænkt som et alternativ til den tidligere regerings forslag 
om 1-årige kandidatuddannelser. Forslagene omfatter blandt andet et obligatorisk er-
hvervselement i uddannelserne samt tiltag rettet mod øget tiltrækning og fastholdelse af 
internationalt talent.  
 
Det er indtrykket, at politikerne er optaget af at øge arbejdsudbuddet. Skulle det blive 
nødvendigt, foretrækker Rektorkollegiet, at der arbejdes med yderligere dimensionering 
fremfor reduceret kvalitet gennem en beskæring af kandidatuddannelsernes længde. Dog 
vil provenuet af yderligere dimensionering skulle føres tilbage til sektoren.  
 
Det er ikke en let proces at trænge igennem politisk. Rektorkollegiet har brugt kanaler til 
politiske ordførere og organisationer. Mange steder har der været betydelig forståelse for 
universiteternes synspunkt og ønsket om at få plads ved bordet i fremtidige forhandlinger 
om de videregående uddannelser. 
 
Bestyrelsen kvitterede for den proaktive indsats, der er gjort fra Danske Universiteters 
side. 
 
Rektor informerede om situationen på DPU (Danmarks Institut for Pædagogik og Uddan-
nelse), der er i gang med en økonomisk tilpasning. Det er ikke længere muligt for øvrige 
dele af ARTS at understøtte det strukturelle underskud på DPU.  
 
Som en del af tilpasningerne på DPU har der været gennemført en runde med frivillige 
fratrædelsesaftaler. Ligeledes er der fundet besparelser på driften. Det har desværre også 
vist sig nødvendigt at opsige en række medarbejdere. Der er på den baggrund iværksat en 
partshøring af de medarbejdere, der påtænkes opsagt. Det drejer sig om 8 stillinger i alt 
(6 VIP og 2 TAP). 
 
Der har været offentlig kritik af tilpasningsforløbet, og rektor og Arts-dekanen har lø-
bende svaret på spørgsmål i sagen. Over for den kritik står en skrivelse, som rektor og for-
manden har modtaget fra en stor gruppe medarbejdere ved DPU. I skrivelsen fremhæves, 
at medarbejderne finder tilrettelæggelsen af processen tilfredsstillende, og at tilpas-
ningerne finder sted på grundlag af kriterier, som har været drøftet i samarbejdssy-
stemet. 
 
Formanden bemærkede, at bestyrelsen kan være betrygget i, at det er gået ordentligt for 
sig. Der forestår et stort opfølgningsarbejde, når sagen er afsluttet. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 

4. Rammerne for bestyrelsens ansvar (åbent, orienteringspunkt), kl. 13.30 – 
13.45 

 
Formanden indledte punktet og gav ordet til rektor, som informerede om rammerne for 
bestyrelsens ansvar. Det blev bemærket, at bestyrelsen har et særligt ansvar i medfør af 
universitetsloven. Bestyrelsen er i sit arbejde dækket af en forsikring med en dæknings-
sum på op til 50 mio. kr. 
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Formanden bemærkede, at det i lyset af den aktuelle, økonomiske situation er betimeligt 
med en opmærksomhed på ansvar og forsikring. Det handler om bestyrelsens troværdig-
hed og legitimitet. Foran står en opgave med at sikre et godt økonomisk grundlag for uni-
versitetet i de kommende år. 
 

5. Investeringspolitik, kl. 13.45 – 14.15 
 

Formanden indledte punktet og gav ordet til rektor, der gennemgik de fire punkter. 
 

• 5A Rammer for AU’s kapitalforvaltning (åbent, orienteringspunkt) 
 

Rektor orienterede om, at universitetet agerer under anbringelsesbekendtgørelsen, som 
bl.a. betyder, at likvide midler skal placeres forsvarligt og bedst muligt. Dette betyder, at 
likvide midler skal placeres i værdipapirer og ikke kontantbeholdning.  
 
Formanden bemærkede, at der bør ske en løbende overvågning af udviklingen på de fi-
nansielle poster, herunder placeringen af midler og valget af kapitalforvaltere. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 

• 5B AU’s investeringspolitik (åbent, orienteringspunkt) 
 

Formanden bemærkede, at den nuværende investeringspolitik blev tiltrådt på BM-5 2021. 
 
Bestyrelsen drøftede AU’s gældende investeringspolitik, herunder rammerne for porteføl-
jesammensætning og ESG-principperne. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning og fandt ikke anledning til at justere den 
gældende investeringspolitik. Samtidig besluttede bestyrelsen, at ESG-principperne skal 
drøftes yderligere på et kommende bestyrelsesmøde. 

 

• 5C Finansielle afkast i 2022 mod eksterne benchmarks (lukket, oriente-
ringspunkt) 

 
Formanden bemærkede, at punktet var lukket. Nogle af informationerne i afkastsammen-
ligningerne var indhentet fra andre universiteter. Derfor skal tallene behandles fortroligt. 
 
Rektor orienterede om det finansielle afkast i sammenligning med de øvrige universiteter. 
Her er AU blandt de universiteter med det dårligste afkast i 2022. I en sammenligning 
med en række pensionsselskaber har AU’s portefølje præsteret et bedre afkast. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 

• 5D Porteføljesammensætning og risikostyring i 2023 (lukket, beslut-
ningspunkt)  

 
Rektor fremlagde de tre profiler, som en kapitalforvalter har udarbejdet til AU, og som er 
sammenlignelig med profiler opstillet af de to øvrige kapitalforvaltere. Der er tale om hhv. 
en konservativ, en balanceret og en offensiv profil. Den balancerede profil svarer til den 
nuværende investeringsprofil. Den konservative profil indebærer en større andel af obli-
gationer. 
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Med en konservativ profil er det gennemsnitlige afkast mindre, men det er risikoen også. 
Universitetsledelsen anbefaler, at universitetet fastholder investeringspolitikken, men at 
der inden for rammerne af denne for en tid forventes omlagt til en mere konservativ profil 
af hensyn til at minimere risikoen. 
 
Bestyrelsen godkendte videreførelsen af rammerne for etisk ansvarlighed. 
 
Bestyrelsen godkendte videreførelsen af de nuværende investeringsrammer, og tiltrådte 
at universitetet inden for disse rammer for nuværende for en tid kan omlægge den neu-
trale portefølje til en mere konservativ profil. Dog ønskede bestyrelsen, at ledelsen nøje 
følger udviklingen på markedet og løbende indhenter rådgivning fra kapitalforvalterne. 
 

6. Økonomi (lukket, beslutningspunkt), kl. 14.15 – 14.45 
 
Formanden indledte punktet og foreslog, at rækkefølgen af underpunkter ændres, så man 
starter med punkt 6C Økonomirapport 3, som udgør et naturligt udgangspunkt for en 
drøftelse af det kommende års budget under punkt 6A. Formanden gav herefter ordet til 
rektor. 
 

• 6C Økonomirapport 3 (lukket, beslutningspunkt) 
 
Rektor orienterede om økonomirapport 3. Det forventede årsresultat udgør et underskud 
på 343 mio. kr. I budgettet var der kalkuleret med et underskud på 47 mio. kr.  
 
Formanden bemærkede, at selv med et underskud på 47 mio. kr. som budgetteret, ville 
man stadig komme ud af året med en egenkapital på over 10 %. Forværringen af årsresul-
tat skyldes hovedsageligt udefrakommende faktorer. 
 
Rektor orienterede om det finansielle afkast, hvor udviklingen i september var meget dår-
ligt. Udviklingen har rettet sig lidt i oktober og de seneste tal for november betyder, at ta-
bet har rettet sig med 40 mio. kr., så det nu forventeligt udgør minus 199 mio. kr. 
 
Formanden bemærkede, at udviklingen på de finansielle poster, på trods af den seneste 
forbedring, hurtigt kan forværres igen. 
 
Rektor redegjorde for årsagerne til det store underskud, som dels skyldes de stigende el-
priser og dels negativt afkast af AU’s investeringer. Derudover modtager AU også færre 
uddannelsesindtægter som følge af færre STÅ (studenterårsværk) end budgetteret. 
 
For at mindske driftsunderskuddet igangsatte universitetsledelsen i august et stort tvær-
gående arbejde på AU for at reducere omkostningerne. De kompenserende tiltag omfatter 
energibesparelsestiltag, indførelse af kvalificeret ansættelsesstop, generel tilbageholden-
hed, og udskydelse af byggeprojekter og øvrige anskaffelser, hvor det er muligt. Disse til-
tag forventes at have forbedret resultatet med 48 mio. kr. i 2022. 
 
Bestyrelsen kvitterede for, at ledelsen har taget effektiv handling for at nedbringe de om-
kostninger, som universitetet selv kan påvirke. 
 
Bestyrelsen drøftede årsagerne til færre STÅ-indtægter. Der er ikke én enkelt forklaring, 
men flere forskellige forhold i form af færre ansøgere, flere unge der takker nej og flere 
unge som takker ja, men som efterfølgende udebliver. Det er nødvendigt at følge udviklin-
gen af de studerendes adfærd, herunder om studieintensiteten og tidsforbruget ændrer 
sig. 
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Bestyrelsen drøftede de kompenserende tiltag. Universitetet vil holde fast i de energispa-
rende tiltag, da de også har positive effekter på klimaindsatsen. Men det må ikke under-
grave kerneopgaven. Det kvalificerede ansættelsesstop drøftes i universitetsledelsen in-
den nytår. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning og godkendte Økonomirapport 3. 

 
• 6A Budget 2023-2026 (lukket, beslutningspunkt) 

 
Rektor præsenterede budgetforslaget for 2023-2026, der viser et overskud i alle budgetår.  
Situationen ift. egenkapital er, at resultatet for 2022 forventes at bringe egenkapitalen tæt 
på den nedre grænse på 7,5 % af omsætningen. 
 
Der er budgetteret med en genopretning af egenkapitalen over de kommende år. Indtæg-
terne stiger de næste år, hvilket betyder, at målsætningen for egenkapitalen nominelt set 
vokser. Den stigende inflation betyder også, at den nominelle målsætning flytter sig. 
 
Der er budgetteret med 40 mio. kr. om året i afkast fra de finansielle poster. Det er behæf-
tet med en betydelig usikkerhed. Det budgetterede afkast ligger dog under, hvad kapital-
forvalterne skønner, og vurderes derfor som et forsigtigt budget. 
 
I budgettet er det forudsat, at det midlertidige taxameterløft på takst 1 bliver forlænget for 
hele budgetperioden. Hvis det ikke sker, vil driftsbudgettet for 2023 ikke kunne overhol-
des, og det vil i så fald være nødvendigt at genåbne budgettet. 
 
Bestyrelsen drøftede egenkapitalmålsætningen. Der var opbakning til at sigte mod genop-
bygning af egenkapitalen over de kommende år og langsomt bevæge sig mod målet om 10 
pct. af omsætningen. Ambitionen er, at særligt de kommende års finansielle afkast kom-
mer til at bidrage til den målsætning. 
 
Bestyrelsen drøftede budgettet overordnet set og på de enkelte fakulteter og fællesområ-
det. Der var opbakning til budgetprocessen med de udmeldte resultatkrav til fakulteter og 
enheder, der er nødvendige af hensyn til overholdelse af egenkapitalmålsætningen. 
 
Det er påkrævet med en stærk budgetdisciplin på alle niveauer i løbet af de kommende år. 
I den forlængelse er det nødvendigt, at ikke-udmøntede budgetreguleringer hurtigt adres-
seres, så der kan handles og omkostningerne kan tilpasses eller indtægterne øges lokalt. 
 
Formanden bemærkede, at det er vigtigt at understrege, at universitetet ikke er i gang 
med en afvikling. Det er rigtigt, at budgetterne bliver stramme i de kommende år, men 
universitetet gennemfører stadig store faglige satsninger fx på ingeniørområdet og er fort-
sat i vækst fx med hjemtag af eksterne midler og udbygningen i Universitetsbyen. 
 
Bestyrelsen tiltrådte budgettet for 2023-2026. 
 

• 6B Institutionsrevisors protokollat om forberedende  
revisionsarbejder (lukket, beslutningspunkt) 

 
Formanden gav ordet til Partner Jakob Ditlevsen fra Deloitte. 
 
Jakob Ditlevsen takkede Aarhus Universitet for valget af Deloitte som revisionsfirma. 
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Deloitte er kommet godt i gang med samarbejdet med universitetet. Deloitte har konsta-
teret, at universitetet har tilrettelagt processer, som sikrer korrekt bogføring og udarbej-
delse af økonomirapporter. Der er velbeskrevne forretningsgange på universitetet med 
kontrolprocedurer, som er vel implementeret. 
 
Revisionen har konstateret, at universitetets gældende indkøbspolitik er godkendt den 
9/12-2015. Det anbefales, at indkøbspolitikken bliver gennemgået, og at ledelsen overve-
jer en opdatering. 
Revisionen har derudover konstateret, at der er et relativt højt antal medarbejdere, som 
har ubegrænsede godkendelsesrettigheder i AU’s fakturahåndteringssystem. Deloitte an-
befaler, at universitetet overvejer behovet for ubegrænsede prokura rettigheder. Begge 
anbefalinger er fremlagt for ledelsen. 
 
Bestyrelsen tiltrådte det fremlagte revisionsprotokollat.  

 
7. Aftaler om myndighedsbetjening (lukket, beslutningspunkt), kl. 14.45 – 

15.00 
 
Formanden indledte punktet og gav ordet til rektor. 
 
Rektor orienterede om, at forhandlingerne om den kommende rammeaftale 2023-2026 
for myndighedsbetjening er i god gænge og afventer enkelte afklaringer af formuleringer. 
Aktuelt er processen sat i bero, frem til en ny regering er dannet. 
 
Formanden bemærkede, at bestyrelsen har drøftet emnet før. Ministeriet for Fødevarer, 
Landbrug og Fiskeri har tilkendegivet, at de også vil søge at tilvejebringe ekstra midler for 
at fastholde bevillingen. 
 
Bestyrelsen principgodkendte rammeaftalen for 2023-2026, og bemyndigede formanden 
til at underskrive den endelige rammeaftale. Den øvrige bestyrelse inddrages på ny, så-
fremt vilkårene for mandatet afviger markant fra det forventede. 
 

8. Handleplan 2023 (åbent, beslutningspunkt), kl. 15.00 – 15.30  
 
Formanden indledte punktet og gav ordet til rektor. 
 
Rektor orienterede om Handleplan 2023, der beskriver de centrale aktiviteter, som Aar-
hus Universitet vil videreføre eller igangsætte i det kommende år med henblik på at im-
plementere Strategi 2025. 
 
Rektor fremlagde det nye årshjul for udarbejdelsen af Handleplan 2024 og fremefter. Den 
største ændring for bestyrelsen er, at bestyrelsesseminaret flyttes til oktober, jf. beslut-
ning på BM-3, 2022. 
 
Formanden kvitterede for materialet, der er velformuleret og let at få overblik over. 
 
Bestyrelsen tiltrådte det nye årshjul og tog Handleplan 2023 til efterretning. 

 
9. Evaluering af den politiske aftale om bedre rammer for ledelse på uni-

versiteterne (åbent, orienteringspunkt), kl. 15.30 -15.55 
 
Formanden indledte punktet. 
 
I 2020 blev der indgået en politisk aftale om ”Bedre rammer for ledelse på universite-
terne”. Aftalen var særlig rettet mod systemet for udpegning af eksterne medlemmer til 
universitetsbestyrelserne. 
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Aftalen har været genstand for kritik og Uddannelses- og Forskningsstyrelsen har nu 
igangsat en evaluering, hvor bestyrelserne ved universiteterne er en central høringspart.  
Bestyrelsens input vil blive sammenskrevet og indsendt til styrelsen som Aarhus Universi-
tets høringssvar. 
 
Bestyrelsen drøftede input til høringssvaret. 
 
Universitetsledelsens stab samskriver bestyrelsens bemærkninger og sender til Danske 
Universiteter, der samler fra sektoren og fremsender høringssvar til Uddannelses- og 
Forskningsstyrelsen. 

 
10. Fredning af universitetsparken og omkringliggende områder (lukket, 

beslutningspunkt), kl. 15.55 – 16.10 
 
Formanden gav ordet til rektor for en orientering om sagen.  
 
Rektor informerede om, at Aarhus Universitet har modtaget et høringsbrev fra Det Sær-
lige Bygningssyn (Slots- og Kulturstyrelsens rådgivende udvalg) med beskrivelse af et for-
slag om fredning af en række nærmere specificerede bygninger og parkområder på Aar-
hus Universitet. 
 
Rektor redegjorde for, hvilke bygninger og områder, der er omfattet i den påtænkte fred-
ning. 
 
Aarhus Universitet har udarbejdet et udkast til høringssvaret, som er udsendt til bestyrel-
sen som en del af mødematerialet. 
 
Rektor redegjorde for de grundlæggende pointer i høringssvaret og, hvilke bygninger og 
områder, som universitetet lægger op til, kan omfattes i en mere selektiv fredning. 
 
Bestyrelsen drøftede den påtænkte fredning og universitetets udkast til høringssvar. 
I bestyrelsen var der enighed om, at Aarhus Universitet er et unikt, arkitektonisk værk, 
som skal forvaltes med stor omhu. Men det må ikke ende med meget snærende bånd, der 
forhindrer universitetets udviklingsmuligheder. 
  
Studenterrådet ved Aarhus Universitet afgiver et særskilt høringssvar. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning og støttede op om høringssvaret. 
 

11. Rekruttering af prorektor (lukket, orienteringspunkt), kl. 16.10 – 16.20 
 
Formanden indledte punktet og gav ordet til rektor. 
 
Rektor informerede om, at åremålsansættelsen for prorektor Berit Eika udløber den 31. 
maj 2023. Stillingen skal slås op. Der forventes tiltrædelse af prorektor den 1. juni 2023. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen om rekrutteringsprocessen til efterretning 
 
 

12. Eventuelt (åbent, orienteringspunkt), kl. 16.20 – 16.30 
 
Formanden indledte punktet og spurgte til punkter til eventuelt. 
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Jonathan Rossen bad om ordet og fortalte, at Danmarks Forsknings- og Innovationspoli-
tiske Råd (DFiR) har igangsat en evaluering af universitetsloven og de rammer, som uni-
versiteterne agerer under. Spørgsmålet er, hvordan sektoren skal spille ind.  
 
Rektor bemærkede, at DFiR er uafhængigt af universiteterne. Aarhus Universitet kan der-
for ikke blande sig i processen, men bestyrelsen kan komme med sit input. 
 
Stabschefen orienterede om, at der er igangsat en spørgeskemaundersøgelse fra DFiR, 
som sendes til alle ansatte på universiteterne. Det kommer til at give faktabaserede input 
til processen. 
Formanden fortalte, at der afholdes middag for at markere afslutningen på Connie Hede-
gaards periode som bestyrelsesformand og bestyrelsesperioden for Jens Peter Christen-
sen, Jørgen Carlsen, Caroline Søeborg Ahlefeldt, Mikkel Grøne og Jonathan Rossen. 
Alle nuværende og afgående bestyrelsesmedlemmer har været inviteret. 

 
13. Ansættelse af universitetsdirektør (lukket, beslutningspunkt), kl. 16.30 – 

17.00 
 
Formanden indledte punktet og gav ordet til rektor. 
 
Rektor begrundede indstillingen om ansættelse af ny universitetsdirektør. 
 
En enig bestyrelse tiltrådte, at Kristian Thorn udnævnes til universitetsdirektør pr. 1. fe-
bruar 2023. 
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